
 
 

Protokół z posiedzenia  
Komisji Kultury, Oświaty i Spraw Społecznych w dniu 4 marca 2025 r. 

Szkoła Podstawowa w Podkowie Leśnej, ul. Jana Pawła II 20 
 
Porządek posiedzenia: 
I. Otwarcie posiedzenia i stwierdzenie kworum. 
II. Przedstawienie porządku posiedzenia. 
III. Przyjęcie protokołów z poprzednich posiedzeń Komisji. 
IV. Opiniowanie projektów uchwał w sprawach: 

1. określenia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 
bezdomności zwierząt na terenie Miasta Podkowa Leśna w 2025 roku”, 
2. przyjęcia programu osłonowego ”Korpus Wsparcia Seniorów” na rok 2025, 
3. przyjęcia „Gminnego programu przeciwdziałania przemocy domowej i ochrony osób 
doznających przemocy domowej w Podkowie Leśnej na lata 2025 – 2030”. 

V. Opiniowanie wniosku ws. nadania Panu Danielowi Olbrychskiemu tytułu Honorowego 
Obywatela Miasta Ogrodu Podkowa Leśna. 
VI. Opiniowanie wniosku ws. nazwania ronda u zbiegu ulic Bukowej/Lipowej/Topolowej imieniem 
Tadeusza Baniewicza. 
VII. Sprawy różne. 
VIII. Zamknięcie posiedzenia. 
 
Obecni członkowie Komisji Kultury, Oświaty i Spraw Społecznych (KKOSS): 
- Anna Olejniczak-Siara – Przewodnicząca 
- Agata Brzozowska-Kempf 
- Jacek Matłacz 
- Alicja Rotfeld-Paczkowska 
- Ewa Wolska 
Nieobecna Katarzyna Majewska-Lutyk 
 
W posiedzeniu udział wzięli także: 
- Burmistrz Miasta Magdalena Eckhoff 
- Alicja Borowska z Referatu Inwestycji, Infrastruktury Komunalnej i Środowiska Urzędu Miasta 
- kierownicy jednostek organizacyjnych miasta – Dyrektor Szkoły Podstawowej Agnieszka Hein, 
Kierownik Ośrodka Pomocy Społecznej (OPS) Edyta Żaczkiewicz  
- mieszkańcy 
 
I. Otwarcie posiedzenia i stwierdzenie kworum 
 
O godzinie 18.30 Przewodnicząca KKOSS A. Olejniczak-Siara otworzyła posiedzenie Komisji, 
stwierdziła kworum (obecnych 5 z 6 członków KKOSS – j.w.) i przekazała informacje o ochronie 
danych osobowych. 
 
II. Przedstawienie porządku posiedzenia 
 

Przewodnicząca KKOSS przedstawiła porządek posiedzenia (j.w.).  



Wniosków o zmianę programu nie zgłoszono. 
 
III. Przyjęcie protokołów z poprzednich posiedzeń Komisji 
 
Przewodnicząca KKOSS poddała pod głosowanie projekt protokołu z posiedzenia Komisji w dniu  
16 stycznia 2025 r.  
KKOSS przyjęła protokół jednogłośnie (5 głosów za). 
 
Przewodnicząca KKOSS poddała pod głosowanie projekt protokołu z posiedzenia Komisji w dniu  
23 stycznia 2025 r.  
KKOSS przyjęła protokół jednogłośnie (5 głosów za). 
 

IV. Opiniowanie projektów uchwał  
 

1. Opiniowanie projektu uchwały ws. określenia „Programu opieki nad zwierzętami 
bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Miasta Podkowa Leśna w 
2025 roku” 
 
Przewodnicząca KKOSS poprosiła pracownika UM o przedstawienie przyjmowanego corocznie 
projektu uchwały. 
Pracownik UM A. Borowska powiedziała, że celem i zadaniem programu jest zapewnienie 
bezdomnym zwierzętom miejsca w schronisku dla zwierząt, obligatoryjnej kastracji i 
sterylizacji zwierząt w schronisku, odławiania bezdomnych zwierząt, opieki nad wolno 
żyjącymi kotami, w tym ich dokarmianie, poszukiwania właścicieli dla bezdomnych zwierząt, 
usypiania ślepych miotów, całodobowej opieki weterynaryjnej w przypadku zdarzeń 
drogowych z udziałem zwierząt, miejsca dla zwierząt gospodarskich w gospodarstwie rolnym, 
pomoc zwierzętom, które ucierpiały na skutek zdarzeń drogowych lub innych zdarzeń 
wymagających specjalistycznej interwencji weterynaryjnej oraz działania edukacyjne.  
W zakresie zapewnienia zwierzętom miejsca i opieki w schronisku, ze względu na wzorową 
dotychczasową współpracę oraz bardzo dobrą ofertę utrzymano, współpracę ze schroniskiem 
mającym siedzibę w Korabiewicach. Schronisko w Milanówku wykluczono, bo nie przyjmuje 
bezdomnych kotów, a jedynie psy. 
Radna E. Wolska zapytała, kiedy uznaje się kota za bezdomnego. 
Pracownik UM A. Borowska wyjaśniła, że wtedy, gdy kot domowy pozostaje bez opieki – np. 
gdy właściciele przestają się kotem opiekować lub właściciel zmarł, a pozostała rodzina nie 
podejmuje się opieki nad kotem. 
Burmistrz Miasta M. Eckhoff powiedziała, że bezdomnymi kotami zajmują się głównie 
opiekunowie społeczni. Koty podlegają pod nasz program, gdy ulegają wypadkowi. Kotów się 
nie odławia. 
Pracownik UM A. Borowska  wyjaśniła, że koty półdzikie to takie, które nie są w stanie same 
przeżyć w naturalnym środowisku i muszą mieć wsparcie człowieka. 
Przewodnicząca KKOSS stwierdziła, że koty takie są trudne do złapania, a dobrze byłoby je 
kastrować. 
Pracownik UM A. Borowska dodała, że kot bezdomny a kot wolnożyjący to różne kwestie. 
Wolnożyjące koty są zazwyczaj znakowane (mają przycinane ucho). Takie koty są pod opieką 
opiekunów społecznych, którzy mają obowiązek pomagać im przetrwać (np. dokarmianie,  
postawienie budki). 
Radna A. Brzozowska-Kempf zapytała o pkt 5 w rozdziale 12 „Finansowanie programu” – czy 
kwota 2500 zł jest wystarczająca na opiekę nad wolnożyjącymi kotami (w tym ich 
dokarmianie). 



Pracownik UM A. Borowska odpowiedziała, że tak - kwota ta wynika z wyliczeń funduszy 
przeznaczonych w zeszłym roku na zakup karmy dla kotów wolnożyjących przekazywaną 
opiekunom społecznym. 
 
Wobec braku innych pytań Przewodnicząca KKOSS poddała pod głosowanie opiniowanie 
projektu uchwały.  
KKOSS zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie jednogłośnie (5 głosów za). 
 

2. Opiniowanie projektu uchwały ws. przyjęcia programu osłonowego ”Korpus Wsparcia 
Seniorów” na rok 2025 
 
Przewodnicząca KKOSS poprosiła Kierownik OPS o przedstawienie projektu uchwały. 
Kierownik OPS E. Żaczkiewicz powiedziała, że po części jest to kontynuacja zeszłorocznego 
programu. Program dotyczy zapewnienia bezpieczeństwa na odległość, czyli zakupienia dla 
grupy osób 60+ tzw. „opaski bezpieczeństwa”. W zeszłym roku z programu skorzystało  
8 seniorów. W tym roku programem chcemy objąć dodatkowe 15 osób. Razem z programu 
skorzystają więc 23 osoby. Osoby, które teraz korzystają z opasek, są zadowolone z programu. 
Nie było dotychczas sytuacji alarmowych i konieczności skorzystania z porady, były tylko 
testowe zgłoszenia, mamy jednak informacje, że seniorzy korzystający z opasek czują się 
bardziej bezpiecznie. Koszt programu to około 15 tys. zł, z czego ponad 8 tys. to  
dofinansowanie zewnętrze. 
Radna E. Wolska zapytała, jak wygląda korzystanie z opaski. 
Kierownik OPS wyjaśniła, że opaska jest podpięta pod system, gdzie po drugiej stronie dyżurują 
osoby, które monitorują opaski i od razu reagują na sygnał alarmowy. 
Radna E. Wolska zapytała, czy Program narzuca dostawcę, czy poszczególne gminy mają w tej 
sprawie wolną rękę.  
Kierownik OPS powiedziała, że jest to wybór gminy. Dostawców opasek to jest sporo na rynku. 
Analizowano oferty, byłby spotkania przedstawicieli firm z seniorami i to w zasadzie oni 
wskazali, jaka oferta najbardziej im odpowiada. W tym roku OPS zdecydował się na 
kontynuację współpracy w firmą z zeszłego roku, bo dotychczasowa współpraca była 
bezproblemowa.  
Na zadane przez radną E. Wolską pytanie o nazwę programu – Korpus Wsparcia Seniorów – 
Kierownik OPS odpowiedziała, że na nazwę programu gmina nie ma wpływu.  
Radny J. Matłacz zapytał, czy jest jakaś procedura kwalifikacyjna osób do programu – czy one 
same się zgłaszają, czy było więcej chętnych niż finalnie objęto programem. 
Kierownik OPS przekazała, że osoby zainteresowane same się zgłaszały. Na ten moment 
przyjęto, że do programu kwalifikują się osoby samotne, ewentualnie osoby z 
niepełnosprawnościami, długotrwale chore. Na liście rezerwowej są 3 osoby.  
Radna E. Wolska zapytała, skąd limit 15 osób. 
Kierownik OPS wyjaśniła, że wiedziała że tyle osób chce z programu skorzystać. 
Na pytanie radnej E. Wolskiej, czy jeśli ktoś się zgłosi do programu w ciągu roku, to będzie 
musiał poczekać do przyszłego roku, Kierownik OPS odpowiedziała, że tak. Ministerstwo 
przeznacza jakąś pulę środków na daną jednostkę. Gmina musi się do tego dopasować. 

 
Wobec braku innych pytań Przewodnicząca KKOSS poddała pod głosowanie opiniowanie 
projektu uchwały.  
KKOSS zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie jednogłośnie (5 głosów za). 

 
 
 



3. Opiniowanie projektu uchwały ws. przyjęcia „Gminnego programu przeciwdziałania 
przemocy domowej i ochrony osób doznających przemocy domowej w Podkowie Leśnej na 
lata 2025 – 2030” 
 
Przewodnicząca KKOSS poprosiła Kierownik OPS o przedstawienie projektu uchwały. 
Kierownik OPS poinformowała, że nastąpiła obszerna nowelizacja ustawy o przeciwdziałaniu 
przemocy domowej, która m.in. zmieniła nazewnictwo – np. „przemoc w rodzinie” została 
nazwana „przemocą domową”. Zmiana nazewnictwa powoduje konieczność wcześniejszej 
zmiany programu. Dzięki temu programowi możemy mieć procedurę „Niebieskiej Karty”.  
W zeszłym roku w gminie procedurą tą objętych było 5 rodzin. W ramach procedury odbyło 
się 8 spotkań Zespołu Interdyscyplinarnego i 19  spotkań grup diagnostyczno-pomocowych. 
Program pozwala też realizować różnego rodzaju szkolenia. Są to szkolenia dla Zespołu 
Interdyscyplinarnego i dla placówek oświatowych. W ubiegłym roku podkowiańskie szkoły 
skorzystały m.in. z warsztatów profilaktycznych, które miały na celu zmniejszenie działań 
związanych z przemocą i uzależnieniami, odbyły się warsztaty z cyberprzemocy i bezpiecznego 
poruszania się po cyberświecie, spotkania dot. programów Cukierki, Debata, Magiczne 
Kryształy, wprowadzono program RESQL w samorządowej szkole podstawowej i w liceum. 
Dyrektor Szkoły A. Hein podkreśliła, że te programy i warsztaty realizowane przez OPS to 
niesamowita pomoc dla szkoły. W budżecie szkoły nie ma kategorii na takie programy 
szkoleniowe dla uczniów, szkoła nie może więc ich finansować.  
Przewodnicząca KKOSS zwróciła uwagę, że grupą słabo chronioną, a jednocześnie podatną na 
cyberprzemoc, są seniorzy. Należy się zastanowić, jak możemy ostrzegać osoby starsze i 
wyczulić je na zagrożenia oraz jak dotrzeć do tej grupy. 
Kierownik OPS powiedziała, że były organizowane szkolenia dla Klubu Seniora. 
Radna A. Brzozowska-Kempf zaproponowała, aby poświęcić temu tematowi jedną kolumnę w 
Biuletynie miejskim. 
Odpowiadając na pytania radnych dot. Niebieskiej Kary Kierownik OPS poinformowała, że 
wydaje się jej, że w tej chwili są aktywne trzy Karty. Tryb zamykania Niebieskiej Karty zależy 
od tego, czego dana sprawa dotyczy. Czasem jest to bardziej np. konflikt okołorozwodowy niż 
przemoc. Czasem rodzina w związku ze zmianą miejsca zamieszkania przechodzi do innej 
gminy. Tam gdzie występuje przemoc, to Karty raczej się nie zamyka, lecz ją monitoruje.  
 
Wobec braku innych pytań Przewodnicząca KKOSS poddała pod głosowanie opiniowanie 
projektu uchwały.  
KKOSS zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie jednogłośnie (5 głosów za). 

 
V. Opiniowanie wniosku ws. nadania Panu Danielowi Olbrychskiemu tytułu Honorowego 
Obywatela Miasta Ogrodu Podkowa Leśna 
 

Przewodnicząca KKOSS oddała głos wnioskodawczyni, czyli Pani Burmistrz. 
Burmistrz Miasta powiedziała, że D. Olbrychski to bezapelacyjnie jeden z najwybitniejszych 
polskich aktów. W tym roku przypada okrągły jubileusz Aktora i jubileusz Miasta – to najlepszy 
czas nadanie tego tytułu. 
 
Wobec braku pytań Przewodnicząca KKOSS poddała opiniowanie wniosku pod głosowanie.  
KKOSS zaopiniowała wniosek pozytywnie (4 głosy za i 1 wstrzymujący). 

 
 
 
 



VI. Opiniowanie wniosku ws. nazwania ronda u zbiegu ulic Bukowej/Lipowej/Topolowej 
imieniem Tadeusza Baniewicza 
 

Przewodnicząca KKOSS poinformowała, że wniosek o nazwanie ronda u zbiegu ulic 
Bukowej/Lipowej/Topolowej imieniem T. Baniewicza złożyła Pani Burmistrz. Jak czytamy we 
wniosku T. Baniewicz nie jest nigdzie uhonorowany poza tablicą pamiątkową w Kościele, a to 
znacząca postać dla Miasta.  
Burmistrz Miasta powiedziała, że to jeden z trzech Ojców Miasta. Nie ma on do tej pory 
swojego miejsca w przestrzeni publicznej. Kiedyś była tabliczka upamiętniająca T. Baniewicza 
przy Alei Lipowej, ale tabliczka ta była inicjatywą mieszkańców – nadanie imienia nie było 
potwierdzone uchwałą Rady Miasta. Tabliczka ta jednak zagubiła się. Ponadto Aleja Lipowa z 
urbanistycznego punktu widzenia to nie „aleja” lecz „ulica”. Wydaje się, że nazwanie ronda 
imieniem Inżyniera jest zasadnym pomysłem. 
Przewodnicząca KKOSS zgodziła się, że wniosek Pani Burmistrz jest jak najbardziej 
uzasadniony. 
Mieszkanka T. Zabłocka przypomniała, że historia upamiętnienia inż. T. Baniewicza w 
przestrzeni publicznej Miasta sięga lat 70., kiedy to jeden z mieszkańców złożył pierwszy 
wniosek o upamiętnienie inżyniera poprzez przemianowanie ul. Wrzosowej na aleję lub ulicę 
imienia T. Baniewicza. Było to uzasadnione, bo prowadzi ona prosto do jego domu. Mieszkańcy 
ul. Wrzosowej jednak nie zgodzili się na to. Po jakimś czasie córka T. Baniewicza K. 
Michałowska zaproponowała, aby właśnie Alei Lipowej nadać imię jej ojca. I tak się przyjęło – 
w świadomości mieszkańców była to Aleja T. Baniewicza. W Urzędzie Miasta jednak podobno 
nie ma żadnego formalnego potwierdzenia, że to imię Alei zostało nadane.  
Pani Burmistrz potwierdziła, że brak jest dokumentacji. Była  oddolna inicjatywa mieszkańców.  
Pani T. Zabłocka powiedziała, że optowała kiedyś za tym, aby T. Baniewicz był patronem 
tutejszej szkoły, tak się jednak nie stało. Skromna tabliczka w Alei Lipowej nie spełnia 
oczekiwań mieszkańców, którzy doceniają zasługi i rolę Inżyniera w powstawaniu miasta.  
Zgodnie z życzeniem córki i mieszkańców należałoby umieścić porządną tablicę w Alei Lipowej, 
z pełną nazwą. Pani T. Zabłocka proponuje, aby utrzymać historyczną nazwę alei - Zabytkowa 
Aleja Lipowa imienia Tadeusza Baniewicza. A ponieważ Aleja ta prowadzi właśnie do tego 
ronda, to nadawanie nazwy rodu byłoby już dublowaniem. Rondo mogłoby nosić imię Spółki 
Siła i Światło. Gdyby nie ta Spółka, to nie byłoby Podkowy Leśnej. Na 100-lecie Miasta, dla 
podkreślenia znaczenia Spółki Siła i Światło w dziejach Podkowy i w dziejach kraju, rondu 
powinno się nadać imię Siła i Światło. Historyczna nazwa Siła i Światło powinna znaleźć się w 
przestrzeni miejskiej Podkowy. Aleja natomiast powinna mieć imię inż. T. Baniewicza. 
Pani Burmistrz przekazała, że nadal uważa, że postawienie tabliczki z imieniem Inżyniera w 
Alei Lipowej nic nie wniesie – jego imię nie pojawi się na mapach, a w przypadku nazwania 
rodna - tak. Spółkę Siła i Światło także należy uhonorować, ale może gdzieś w pobliżu WKD.  
Przewodnicząca KKOSS powiedziała, że z formalnego punktu widzenia KKOSS ma dziś do 
zaopiniowania wniosek i jeśli nie zostanie on wycofany, to Komisja powinna go zaopiniować. 
Pani T. Zabłocka przypomniała, że kiedyś padła propozycja, aby imieniem T. Baniewicza 
nazwać Dworzec WKD znajdujący się na stacji Podkowa Leśna Główna. Dworzec ten jest jakby 
dzieckiem Inżyniera, pomysł jest więc wart rozważania. 
Dyrektor Szkoły A. Hein zwróciła uwagę, że dworzec jest w gestii WDK – władze spółki mogą 
nie widzieć potrzeby uhonorowania inż. T. Baniewicza w ten sposób. 
Burmistrz Miasta powiedziała, że wnukowi Inżyniera spodobał się pomysł nazwania ronda 
imieniem jego dziadka. 
Przewodnicząca KKOSS przekazała, że wg niej symboliczne nazywanie Alei Lipowej i ciągu 
pieszego imieniem T. Baniewicza nie wyklucza oficjalnego nazwania jego imieniem ronda, co 
widoczne będzie w przestrzeni mapowej.  



Pani Burmistrz stwierdziła, że trzeba odtworzyć wygląd historycznej tabliczki. 
Na pytanie radnej A. Brzowskiej-Kempf, jakie w Podkowie Leśnej są inne miejsca, które można 
byłoby nazwać, Pani Burmistrz odpowiedziała, że nowych ulic w mieście nie będzie, natomiast 
zmiana obowiązujących nazw ulic zapewne będzie się wiązać z oporem mieszkańców.  
Ze strony radnych padły pomysły, że można byłoby zmienić nazwę ul. Cichej, Kolejowej,  
11 Listopada lub Świerkowej. 
Dyrektor Szkoły A. Hein powiedziała, że można się zwrócić do WKD z wnioskiem, aby stacji 
WKD nadać nazwę: Stacja Podkowa Leśna Główna imienia Spółki Siła i Światło.  
Radna A. Rotfeld-Paczkowska zgodziła się, że jest to dobra nazwa na dworzec. 
Pani T. Zabłocka stwierdziła, że dworzec to dzieło T. Baniewicza i powinien nosić jego imię – 
Stacja Podkowa Leśna Główna imienia Tadeusza Baniewicza. Siła i Światło jest szerszym 
zakresem. Na 100-lecie Miasta wato byłoby znaleźć jakąś przestrzeń dla upamiętnienia tej 
Spółki. 
Przewodnicząca KKOSS powiedziała, że to cenna propozycja i należy ją rozważyć. Póki co 
jednak KKOSS opiniuje kwestię nazwania ronda.  
Burmistrz Miasta przekazała, że nie zamierza wycofywać swojego wniosku (byłoby to 
niezręczne) i poprosiła o jego zaopiniowanie. Dodała, że do czasu podjęcia przez Radę Miasta 
uchwały w tej sprawie może pojawią się inne wnioski z innymi pomysłami i radni mogą się do 
nich odwołać. 
 
Wobec braku innych pytań Przewodnicząca KKOSS poddała opiniowanie wniosku pod 
głosowanie.  
KKOSS zaopiniowała wniosek pozytywnie jednogłośnie (3 głosy za, 2 wstrzymujące). 

 
VII. Sprawy różne 
 
Dyrektor Szkoły A. Hein zapytała radną A. Brzozowską-Kempf, czy udzielone przez nią odpowiedzi 
na zapytania radnej dot. sposobu wykorzystania środków przeznaczonych na dofinansowanie 
doskonalenia zawodowego nauczycieli są wystarczające. 
Radna A. Brzozowska-Kempf odpowiedziała, że tak. Wyjaśniła, że poprosiła o te informacje, bo 
interesowała ją tematyka szkoleń i liczba korzystających z nich nauczycieli oraz w jakim kierunku 
jest zapotrzebowanie na szkolenia. 
Pani Dyrektor dodała, że zazwyczaj są dwa ogólne szkolenia dla wszystkich nauczycieli, szkoła 
jednak przede wszystkim skupia się na indywidulanym wsparciu poszczególnych nauczycieli.  
 
VIII. Zamknięcie posiedzenia 
 
Wobec braku innych tematów o godz. 19.28 Przewodnicząca KKOSS zamknęła posiedzenie 
Komisji. 
 
Protokół sporządziła Beata Krupa   
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